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Od kilku miesięcy trwają kolejne już w najnow-
szej historii Przylesia konsultacje z człon-

kami sm na temat możliwych koncepcji rozwo-
ju osiedla.

Po otrzymaniu informacji od zarządu spółdzielni o jej hi-
storii, zasobach, uzbrojeniu terenu, potrzebach remontowych 
i możliwościach terenowych, konsultanci spotykali się z radą 
nadzorczą.

Kolejnym etapem było przygotowanie dedykowanej tema-
towi strony internetowej noweprzylesiesopot.pl i folderów oraz 
plakatów, za pośrednictwem których można było dotrzeć do 

KONSULTACJE na temat planów 
rozwojowych osiedla

najszerszej grupy zainteresowanych. Zebrane opinie stanowią 
podstawę dalszych działań konsultacyjnych i planistycznych.

Zdaniem specjalistów jest już czas, żeby spotkać się w szer-
szym gronie i żeby mieszkańcy mogli wymienić poglądy na te-
mat koncepcji pomiędzy sobą. Należy spodziewać się, że jak 
zawsze będzie różnica poglądów. To sprawa normalna, wręcz 
zdrowa. Ważnym jest, żeby w czasie tej dyskusji wsłuchać się 
we wszystkie argumenty i wyciągnąć możliwe na tym etapie 
konsultacji wnioski.

Warto wykorzystać te spotkania do opracowania długofa-
lowej strategii dla osiedla. Mamy do tego okazję jaka może się 
długo nie powtórzyć. 

Nasze konsultacje to Budżet Obywatelski dla Przylesia

1. czy chcemy budowy parkingu, gdzie i z jakich funduszy?
2. czy chcemy zmiany źródła ciepła na sieciowe 
     z GPEC Gdańsk
3. czy i z jakich środków chcemy modernizować 

budynki mieszkalne i śmietniki?
4. co należy i w jakiej kolejności remontować?
5. czy dopuszczamy możliwość sprzedaży działek gruntu 

PODSTAWOWE PYTANIA do WŁAŚCICIELI i CZŁONKÓW 
SM „Przylesie” w ramach konsultacji

dla pozyskania funduszy na remonty zasobów sm?
6. czy widzimy możliwość i potrzebę budowy nowych 

obiektów w miejscu istniejących wg. wstępnie 
przedstawionej koncepcji architektonicznej?

7. jakie są możliwe przyszłe źródła dochodów spółdzielni? 
8. czy sm ma przekształcić we własność grunty zabudowane, 

dzierżawione od miasta / nie dotyczy garaży /?
Odpowiedzi kierowane do rady nadzorczej można przekazywać do siedziby SM Przylesie.
Na podstawie takich odpowiedzi, rada nadzorcza może opracować plan remontowy roczny i długoplanowy.

W naszej spółdzielni za czasów obecnego za-
rządu odbyło się już kilka konsultacji.

1. Pierwsze już w 2006r. dotyczyły opracowania statutu spółdziel-
ni zakończone jego zarejestrowaniem. W międzyczasie tworzone były 
i konsultowane regulaminy wewnętrzne. Działał wówczas aktywnie na 
osiedlu ponad 100 oso-
bowy, komitet obrony 
lokatorów z którym te 
konsultacje najowoc-
niej prowadzono.

2. W 2007r. roku trzeba było zdecydować, jakie źródło ciepła 
będą miały nasze budynki i kto wyłoży na ich budowę środki, któ-
rych spółdzielnia sama nie posiadała. Spółdzielnia była wówczas we-
wnętrznie zadłużona.

Tak doszło do sfinansowania przebudowy przez Orchis Energię, 
spółkę GPEC Gdańsk naszych kotłowni olejowych na gazowe w 8 bu-
dynkach. Mieszkańcy budynku 91C zdecydowali inaczej. Wówczas, 
gdy w budynkach o przebudowanych kotłowniach koszt podgrzania 
wody wynosił 17 zł, to w budynku 91C ponad 50 zł. 

Upór jednego mieszkańca doprowadził w przypadku moderni-
zacji kotłowni do strat dla wszystkich ok. 2,5 mln zł licząc w cenach 
z 2018r.

3. W 2017r. odbyło się referendum w sprawie lokalizacji schro-
niska dla zwierząt na Przylesiu.

4. Z drobnych spraw konsultowanych z mieszkańcami była wymia-
na okien na klatkach schodowych ze starych drewnianych na szczel-
ne PCV. W tym przypadku też aktyw osiedlowy starał się udowodnić, 
że racjonalniej jest „łatać Panowie” i „zabijać gwoździami stare okna 
żeby nie wypadały”. „Przecież tu szkoda wydawać pieniędzy”.

5. Komicznie wyglądały konsultacje w sprawie nasadzeń drzew 
i krzewów. Niektóre sadzonki po kilka razy zmieniały swoją lokali-

To nie pierwsze konsultacje w tej spółdzielni
zację. A czyn społeczny mieszkańców związany z organizacją zieleni 
zakończył się rozkradzeniem szpadli. 

6. Nie lepiej wyglądały konsultacje w sprawie wymiany wind. W nie-
których budynkach blokowano ich wymianę ze względu na podejrze-
nie, że drzwi wind muszą trzaskać / tak było w starych windach /. Nie 
godzono się na przebudowę wind z dawnych wyjść na co drugie pół-

pięto na windy z wyjściami 
na każdej kondygnacji.

7. Ciekawie miała się 
sytuacja z planem budowy 

parkingu wielopoziomowego na 500 stanowisk w miejscu obecnej 
budowy Cordii. Przez lata nikt nie protestował, następnie na sesji 
Rady Miasta Sopotu pojawili się protestujący przeciwko jakoby pla-
nom sm budowy parkingu. W tym czasie Rada Miasta przystąpiła 
już dawno pod wpływem wniosków innych mieszkańców, którzy nie 
chcieli parkingu do zmiany zapisów planu i rezygnacji z budowy par-
kingu. Nastąpiła konsternacja i odłożenie procedowania o 3 m-ce. 
Ostatecznie 10 lat temu RMS dokończyła swoje prace i uchwalono 
plan pozwalający na wybudowanie budynku mieszkalno– usługowe-
go zamiast parkingu. Dzisiaj inni mieszkańcy protestują, że brak jest 
miejsc parkingowych.

8. Bardzo konstruktywnie wyglądały konsultacje związane ze 
sprzedażą terenu po starej kotłowni w celu pozyskania środków na 
wkład własny do projektu głębokiej termomodernizacji i przebudo-
wy balkonów.

Obecne konsultacje są prowadzone w sposób najbardziej zaawan-
sowany i z wykorzystaniem nowoczesnych środków komunikacji 
elektronicznej, umożliwiających dotarcie do jak największej grupy 
odbiorców. Zapewnić to może uzyskanie obiektywnego stanowiska 
większości osób uprawnionych do decydowania o majątku i przy-
szłości spółdzielni

Weź udział w konsultacjach i decyduj o wspólnym majątku spółdzielczym.
Bądź autorem strategii funkcjonowania SM „Przylesie” Sopot. 
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Ptaki karmimy tylko wszelkiego rodzaju nie-
przetworzonymi nasionami m.in. słonecz-

nika, kukurydzy, pszenicy, owsa, orzechami, 
suszonymi lub świeżymi owocami, a także go-
towanymi bez soli warzywami. 

Nasiona i ziarna, najlepiej wsypywać do karmnika lub spe-
cjalnych pojemników, aby nie zaśmiecały sąsiadom balkonów 
poniżej. Nie wolno karmić pieczywem, ciastkami zawierający-
mi konserwanty i sól. 

Dokarmiając ptaki chlebem, co gorsza spleśniałym, zepsu-
tym lub solonym jedzeniem czy słodkimi ciastkami, bardziej 
ptakom zaszkodzimy niż pomożemy.

Karmniki znajdują się przed każdym budynkiem.

Pamiętajmy 
o ptakach

Jeszcze kilka lat temu w planie zagospoda-
rowania przestrzennego w miejscu budowy 

obecnej Cordii, przewidziany był kilkukondy-
gnacyjny parking do 500 stanowisk. 

Członkowie spółdzielni zdecydowali jednak, że parking taki, 
ani inny np. mniejszy nie powstanie za względu na uciążliwo-
ści związane z przewidywanym wzrostem natężenia ruchu po-
jazdów. Większość członków spółdzielni zdecydowała, że woli 
pozyskać ze sprzedaży terenu po starej kotłowni środki na ter-
momodernizację wszystkich budynków mieszkalnych. Budowa 
parkingu przestała być priorytetem. Niektórzy dziwią się teraz, 
że ubyło miejsc postojowych. Trudno jest jednak „zjeść ciast-
ko i mieć ciastko”

Parking 
wielopoziomowy

W miastach w całym kraju występuje coraz 
większy problem ze znalezieniem miejsca 

do parkowania. 
Rozwiązanie tego problemu musi być inicjatywą samych 

posiadaczy pojazdów. Mieszkańcy Przylesia mogą powołać 
spółkę, która zajmie się sfinansowaniem i organizacją budo-
wy parkingu podziemnego. Zarząd Spółdzielni może być w tym 
przypadku wspierającym organizacyjnie i prawnie taką inicja-
tywę. Na Przylesiu znajdzie się kilka potencjalnych lokalizacji, 
ale wyłącznie dla parkingów podziemnych. 

Budowa parkingu 
podziemnego

W sąsiedztwie budynku 91D na wiosnę uru-
chomione zostanie generalnie wyremon-

towane, wielofunkcyjne i ogólnodostępne bo-
isko. Boisko będzie ogrodzone i z bezpieczną 
nawierzchnią akrylową.

Z pewnością zastąpi ono zdekapitalizowany, betonowy plac 
przed budynkiem 23 Marca 78.

Boisko powstaje w wyniku starań mieszkańców i przegłoso-
wania jego remontu w ramach Budżetu Obywatelskiego. 

Pomiędzy budynkami 91C i 91D, w miejscu starego placu 
zabaw i betonowej piaskownicy, również ze środków BO zaku-
pione i zamontowane zostały urządzenia placu zabaw. Central-
ne miejsce zajmuje wielofunkcyjne urządzenie do zabawy dla 
dzieci w postaci starego żaglowca. Na placu znajduje się rów-
nież karuzela, huśtawka i już w pierwszych dniach zdewasto-
wany hamak.

Nowe boisko 
wielofunkcyjne

Użytkujemy wodomierze elektroniczne ze 
zdalnym odczytem i kontrolą ich użytko-

wania. Wodomierze mają 5 letnią legalizację 
od daty produkcji, po czym muszą być wymie-
niane. 

Przed każdym wodomierzem zamontowany powinien być 
zawór odcinający, gwarantujący możliwość szybkiego odcię-
cia wody w przypadku awarii lub potrzeby naprawy instalacji 
wewnętrznej mieszkania. Za wewnętrzną instalację odpowia-
da właściciel lokalu. Wodomierz musi być zamontowany w 
skrzynce wodomierzowej, zabezpieczony przed zniszczeniem 
i zalewaniem. Należy pamiętać, żeby skrzynka wodomierzowa 
była na tyle duża, aby przy wymianie wodomierzy można było 
wykonać wymianę bez skuwania okładzin ściennych. Miesz-
kania nieopomiarowane obciążane są opłatą ryczałtową. Wy-
miana pierwszych wodomierzy nastąpi już w I połowie 2024r. 
Koszt zakupu i wymiany wodomierzy pokrywają właściciele 
lokali. Koszt taki na dzień dzisiejszy wynosi ok. 350 zł. Zarząd 
z radą nadzorczą będzie szukać możliwości wymiany wodo-
mierzy w podobnym do wymiany podzielników kosztów CO 
systemie ratalnym.

Wymiana 
wodomierzy

Balkon i elewacja budynku są częścią wspól-
ną nieruchomości będącą w zarządzie Spół-

dzielni.
Na elewacjach budynków i balustradach oraz konstrukcji 

nośnej balkonów z kilku powodów nie wolno montować żad-
nych anten. Nie wolno uszkadzać, nawiercać konstrukcji no-
śnej balkonów, budynku, płyty balkonowej.

Cały Sopot objęty jest nadzorem konserwatorskim. Prosi-
my nie zmieniać kolorystyki i podziału okien, ścian, zabudo-
wywać balkonów.

Ze względu na coraz silniejsze wiatry należ zachować ostroż-
ność pozostawiając na balkonach stoliki, krzesła, parasole, do-
niczki. W czasie wiatrów przedmioty te stanowią bardzo duże 
zagrożenie dla ludzi.

Nowe 
elewacje
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W związku z przygotowaniami do remon-
tu wiatrołapów i planami budowy syste-

mu śmietników podziemnych lub półpodziem-
nych, dla ograniczenia kosztów organizacyj-
nych i finansowych ciągłego dorabiania kluczy 
i usprawnienia pracy obsługi osiedla przeszli-
śmy na system wyłącznie elektronicznego otwie-
rania drzwi. 

Specyfika osiedla na którym jest duża rotacja mieszkańców 
wymusza pozostawienia również dotychczasowego systemu 
otwierania drzwi na kod cyfrowy. Porada: jeżeli Twoi goście, 
współmieszkańcy chcą wejść, a nie przekazałeś/aś chipa, podaj 
im telefonicznie dotychczasowy kod cyfrowy. Tym sposobem 
dostaną się do mieszkania bez dewastacji zamka czy drzwi.

Master key

Zachęcamy do korzystania z internetowego 
serwisu e-BOK umożliwiającego podgląd sta-

nu rozliczeń z SM Przylesie. Informację o zasa-
dach można uzyskać na stronie www.smprzyle-
sie.pl i w sekretariacie SM.

E – Book 
SM Przylesie

Na naszym osiedlu działa Dom Sąsiedzki „Tę-
czowy Dom" przy ul. 23 Marca 32C.

Będziemy ogromnie wdzięczni za udostępnianie sąsiadom 
tej informacji i śledzenie profilu Domu Sąsiedzkiego: 

https://www.facebook.com/sopockiedomysasiedzkie

Sopockie Domy 
Sąsiedzkie

Przy wsparciu mieszkańców kolejny rok wy-
grywają nasze projekty.  Tym razem drugie 

miejsce w głosowaniu zdobył projekt promowany 
przez SM Przylesie "Pielęgnacja i rewitalizacja 
100-letniej alei drzew przy ulicy 23 Marca". 

Projekt ten zobowiązuje do przeprowadzenie podstawowych 
prac pielęgnacyjnych drzew kasztanowca wzdłuż ulicy 23 Mar-
ca. Brak zainteresowania tą sprawą to nie tylko nieodwracalne 
niszczenie alei, ale też niebezpieczeństwo dla ludzi przez spa-
dające w czasie wiatru stare konary. Bez właściwej diagnostyki 
i nadzoru dendrologa 100-letnia aleja skończy żywot.

Jako współorganizator BO z ramienia Rady Miasta Sopo-
tu, bardzo dziękuję za wyjątkowo duże jak zawsze poparcie 
dzielnicowych projektów i proszę o pomysły kolejnych projek-
tów, które zobowiązujemy się jako zarząd SM Przylesie pomóc 
promować - Piotr Kurdziel

Budżet Obywatelski 
2023

Przypominamy, 
że droga dojaz-

dowa do budynku 
23 Marca 77D wraz 
z przylegającym 
chodnikiem nigdy 
nie była własnością 
spółdzielni. To dro-
ga miejska. Zosta-

ła ona kilka lat temu przez służby drogowe 
oznakowana znakami D40 i D41 jako strefa 
zamieszkania.

Również droga dojazdowa od pętli do budynków 91C i 91D 
nie jest własnością spółdzielni. 

W strefie zamieszkania pieszy ma bezwzględne pierwszeń-
stwo, ruch jest ograniczony do 20 km/godz, a parkowanie do-
zwolone tylko w miejscach oznakowanych znakiem „P”. W tej 
chwili nie ma na tej drodze wyznaczonych żadnych miejsc do 
postoju pojazdów. W związku z utrudnianiem przejazdu tą 
drogą pojazdom budowy i np. śmieciarkom wywożącym śmieci 
z budynku 77D, również na wnioski mieszkańców Straż Miej-
ska podęła działania porządkujące nieprawidłowy stan. W celu 
uniknięcia mandatów, prosimy o stosowanie się do przepisów 
o ruchu drogowym. Dotyczy to całego osiedla.

Postój i parkowanie

Wymienione instala-
cje pracują bezawa-

ryjnie, czego nie można było powiedzieć o skoro-
dowanym, ponad 55 letnim orurowaniu w budyn-
kach przed remontem. 

Nowe instalacje nie generują jak poprzednio bardzo wysokich 
kosztów napraw. Po remoncie, wszystkie awarie, głównie wodo-
ciągowe, które wystąpiły w mieszkaniach obciążały wyłącznie 
i w 100% właścicieli. Stąd warto ubezpieczyć swoje mieszkania.

Według obowiązujących zasad, każdy budynek rozliczany 
jest odrębnie z przychodów pochodzących z opłat mieszkańców 
i kosztów.

Instalacje wodociągowe 
i grzewcze

Apelujemy o za-
chowanie ostroż-

ności wpuszczając 
do mieszkań osoby 
nieznane. Dzięki na-
szemu monitoringo-
wi udało się policji 
zlikwidować grupę 
przestępczą. 

BEZPIECZEŃSTWO
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Zgodnie z umową z Narodowym Funduszem 
Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej 

w Warszawie i audytami energetycznymi, prze-
prowadziliśmy bardzo dużym nakładem sił i środ-
ków głęboką termomodernizację wszystkich bu-
dynków mieszkalnych SM Przylesie. Osiągnęliśmy 
w naszych ongiś w systemie eksperymentalnym 
wybudowanych budynkach z użyciem nowator-
skich rozwiązań, ponad 40% oszczędności w zu-
życiu energii elektrycznej i cieplnej.

W czerwcu zakończyła się z bardzo dobrym wynikiem kontrola 
NFOŚiGW w Warszawie, podsumowująca naszą budowę. 

Kontrola NFOŚiGW potwierdziła, że osiągnięto umownie po-
stawione cele przy założonych kosztach. Parametry naszych bu-
dynków po termomodernizacji spełniają najostrzejsze, obowią-
zujące od niedawna normy izolacyjności. Zaostrzeniu w 2022r 
uległy wymagania cząstkowe w zakresie izolacyjności cieplnej 
ścian zewnętrznych, dachów, podłóg oraz okien i drzwi. Obec-
nie te ostre warunki izolacyjności jako jedni z niewielu w Sopo-
cie spełniamy.

Budynki mają kompletnie wymienione instalacje wody cie-
płej, zimnej oraz centralnego ogrzewania. Wraz ocieplonymi 
elewacjami, stropodachami i stropami piwnicznymi i szere-
giem innych towarzyszących prac wykazują ponad 40% mniej-
sze koszty eksploatacyjne w stosunku do budynków przed ter-
momodernizacją.

OSZCZĘDNOŚCI w wyniku termomodernizacji
Wyniki te namacalnie potwierdzają prawi-

dłowość założeń pro- jektowych i ja-
kość samego wyko- nawstwa ro-
bót.

POSUMO- WUJĄC – 
gdyby nie termo- moderniza-
cja, mieszkańcy zmuszeni by-
liby płacić dzisiaj za ciepłą wodę 
i ogrzewania po- nad 40% wię-
cej.

Podkreślam to, gdyż jak 
wiemy pamięć ludzka jest 
zawodna. Co niektórzy 
pytają, dlaczego tyle kosztu-
je ogrzewanie? / chociaż 
mamy relatyw- nie najtań-
sze /, a nie zauwa- żają, że gdyby 
nie termomodernizacja płaciliby o 40% 
więcej.

Jako ciekawostkę do- dam, że w doku-
mentacji budowlanej naszych budynków i nie tylko naszych 
było napisane, że regulacja temperatury w mieszkaniach odbywa 
się poprzez wietrzenie. Dzisiaj to brzmi niedorzecznie albo jak roz-
wiązanie luksusowe. Na takie wietrzenie mało kogo dzisiaj stać.

Zapotrzebowanie na ciepło w budynkach na Przylesiu od cza-
su ich zasiedlenia do dzisiaj spadło 4 krotnie.

Informacja pokontrolna dostępna jest na stronie www.smprzy-
lesie.pl

Wielkie niezadowolenie wywołało nałoże-
nie przez ZDiZ w Sopocie na niektóre bu-

dynki kar z tytułu złej segregacji śmieci w okre-
sie wiosennym tego roku. Przez kilka tygodni 
mieszkańcy byli wielokrotnie przez ZDiZ ogło-
szeniami ostrzegani żółtymi kartkami o ujaw-
nieniu złej segregacji. 

Niestety, obowiązki z tytułu segregacji są coraz bardziej ry-
gorystycznie egzekwowane. Od nowego roku i w każdym na-
stępnym, o kolejne 10% rośnie masa obowiązkowo wysegre-
gowanych śmieci. Zgodnie z ustawą obowiązuje odpowiedzial-
ność zbiorowa. W budynkach wielorodzinnych przy znacznych 
nakładach finansowych można uszczelnić „system śmieciowy”. 
Są do tego jednak konieczne po pierwsze zmiany legislacyjne, 
po drugie środki na nowoczesne śmietniki. W naszym przy-
padku jest to kwota rzędu 2,5 mln zł.

Rada nadzorcza poleciła prowadzenie w spółdzielni samo-
dzielnej polityki informacyjnej związanej z nauką segregacji 
śmieci. Wykonane zostały między innymi duże, trwałe tablice 
instruktażowe.

Informacje o zasadach segregacji są również na stronach 
instytucji miejskich w tym ekosopot.pl 

Segregacja 
śmieci

Zamgławiacz

Nowy plac zabaw
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Zawory te nadal dla wielu stanowią zagadkę. 
Montaż ich w budynkach nowych i moderni-

zowanych jest obecnie obowiązkiem. Służą 
one generalnie do oszczędzania na 
kosztach ogrzewania. Sens ich 
użytkowania jest, gdy zna się 
zasadę ich działania. Jeżeli 
ktoś nie miał okazji zapoznać 
się z instrukcją, możemy tako-
wą dostarczyć. Zawór termo-
statyczny utrzymuje tempera-
turę, którą „czuje” w swoim bez-
pośrednim sąsiedztwie i zgodną 
z nastawą. Stąd nie jest rozsądnym 
zasłanianie grzejnika i zaworu za-
słonami i telewizorem.

Zawory termostatyczne
Zawór zawsze będzie zamykał dopływ czynnika grzewcze-

go do grzejnika, po „wyczuciu”, że w jego otoczeniu jest 
zadana na głowicy temperatura. Nie musi mieć to wie-
le wspólnego z temperaturą na drugim końcu pokoju. 
W pokojach są też inne źródła ciepła: żarówki, ludzie, 
sprzęt AGD, PC. 

Często spotykamy się ze zgłoszeniem, że grzejnik 
jest zimny, a pion grzewczy ciepły. Administracja 
nieruchomości ma obowiązek zapewnić normową 
temperaturę w mieszkaniu, a nie ciepły grzejnik. 
Stąd przy takim zgłoszeniu niesprawności grzej-
nika, pytamy o temperaturę w mieszkaniu.

Nie ma uzasadnienia ekonomicznego, żeby 
grzejnik oddawał ciepło, skoro w pomieszczeniu 

jest temperatura normowa. Oczywiście, każdy może już 
własnym staraniem utrzymywać w mieszkaniu temperatury 
niższe lub wyższe.

Zamontowane elektroniczne po-
dzielniki kosztów ogrzewania 

z odczytem radiowym już są zapro-
gramowane stosowanie do parame-
trów grzejników. 

Administracja ma dostęp do portalu, w któ-
rym na bieżąco może kontrolować pracę urządzeń.

Podobnie na bieżąco i zdalnie kontrolujemy pracę urządzeń 
w kotłowniach i instalacji budynkowych.

Podzielniki kosztów CO 
Po zakończeniu tego roku kalendarzowego przekażemy wła-

ścicielom informacje o koszcie ogrzania ich mieszkań. Będzie 
to informacja poglądowa.

Rozliczenie wniesionych zaliczek nastąpi po przeliczeniu 
uśrednionego kosztu od powierzchni wg. obecnie obowiązują-
cego regulaminu.

Rozliczanie kosztu ciepła wg. wskazań podzielników roz-
pocznie się od nowego roku. 

Należy sprostować opinię, że pawilony zostały 
do obecnego stanu wyremontowane ze środ-

ków spółdzielni.
Nie, pawilony zostały wyremontowane przez firmy zewnętrz-

ne Orchis Energię i Przychodnię i wyłącznie na ich koszt. 
Spółdzielni nie było stać na remont zdekapitalizowanych 

pawilonów, gdzie w niektórych oknach jeszcze kilkanaście lat 
temu zamiast szyb była dykta i styropian, a podłoga przypo-
minała klepisko.

Pawilony 
handlowe

W ostatnich 2 – 3 latach rzadkością jest, żeby 
remont mieszkania nie kończył się szkodą 

wyrządzoną sąsiadom poniżej. Najczęściej są to 
zalania. W trakcie remontu zalania powodowa-
ne są przez nieroztropnych wykonawców. Już 
w czasie początkowej eksploatacji mieszkań wy-
chodzą kolejne kwiatki. Najczęściej są to niedo-
zwolone lub niefachowe przeróbki instalacji ro-
bione przez uniwersalnych fachowców.

Przypominamy, że w spółdzielni obowiązuje Regulamin 
porządku Domowego ustalający prawa i obowiązki zarówno 
spółdzielni jak i właścicieli lokali. Budynki są zbiorowego za-
mieszkania. Nie jest to domek w którym szkodę wyrządza się 
najwyżej samemu sobie. Przed rozpoczęciem remontu zawsze 
zapraszamy do siedziby sm. Wyjaśnimy niuanse remontowe 
i pokierujemy. Warto zapytać i stosować się do zasad, nie robić 
remontu na skróty. Obecnie remont mieszkania to min. ok. 2 
tys zł/m2. A jedna ze szkód wyrządzona na szczęście głównie 
samemu sobie przez właściciela mieszkania, w miesiąc po ka-
pitalnym remoncie to ok. 35 tys zł. 

Remonty 
mieszkań

Koncepcja ich wymiany już jest. 
Trwa projektowanie naj-

ważniejszych instalacji, które 
w wiatrołapach mają przyłącza 
np. hydranty i zasilanie w energię 
całego budynku. Pozostaje zebrać 
środki finansowe i następnie wy-
brać wykonawcę.  

Chcielibyśmy wkrótce rozpocząć prace przygotowawcze.

Wiatrołapy
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Od kilkudziesięciu lat na osiedlu działa apteka. 
Ofertę służby zdrowia uzupełnia Przychodnia 

Lekarska Nowy Chełm. Przedsiębiorcy mają ze 
spółdzielnią zawarte wieloletnie umowy najmu. 

Zarząd Przychodni jest zainteresowany odkupieniem gruntu 
i pawilonu w celu jego rozbudowy.

Na razie nie są podjęte w tej sprawie żadne dalsze ustalenia.
Oferta handlowa jest coraz bardziej ograniczona. Ze względów 

lokalowych i biznesowych będzie się zmniejszała.
Zbankrutowała piekarnia znajdująca się przy pawilonie kosme-

tycznym, nie ma już sklepu Minutka8.
Dobrze, że udało się wynegocjować z dyrekcją Żabki asorty-

ment znacznie bogatszy i odbiegający od zwykle oferowanego w tej 
sieci.

Bardzo dobrze rozwija się na osiedlu prestiżowa szkoła języka 
angielskiego Helen Doron 

Nową ofertą dla mieszkańców jest Chabaziestudio oferujące 
zajęcia kreatywne. Placówka zlokalizowana jest w miejscu zlikwi-
dowanego z powodu braku odpowiedniego obrotu sklepu spożyw-
czego. 

Na prośby mieszkańców mających problem z dostaniem się po 
stromych schodach do biblioteki, chcieliśmy dobudować do niej 
wspólnym nakładem z miastem, wzorem Osiedla Brodwino win-
dę. Niestety, konstrukcja pawilonu generowała zbyt duże koszty. 
Inną propozycją było przeniesienie jej na parter w miejsce zlikwi-
dowanego sklepu. Jednak stan i funkcjonalność lokalu po sklepie 
spożywczym zmienił ostatecznie nasze plany. Miejska biblioteka 
znajdzie swoje nowe miejsce przy Domu Sąsiedzkim z wejściem bez-

Lokale użytkowe na Przylesiu

pośrednio z ulicy 23 Marca 32C. Biblioteka będzie mogła wspólnie 
z Domem Sąsiedzkim organizować swoje zajęcia na powierzchni 
ponad 200 m2 z możliwością zajęć plenerowych.

Od ponad 2 lat niszczeje pawilon, dawny gabinet kosmetycz-
ny przy boisku pod budynkiem 23 Marca 78. Ten niefunkcjonal-
ny, zdekapitalizowany obiekt nadaje się do wyburzenia. Nie został 
on wybudowany przez spółdzielnię. Posadowiony jest jednak na 
gruncie sm.

Ciekawostką jest to, że członkowie spółdzielni na Walnym Zgro-
madzeniu podjęli ongiś ważną uchwałę o sprzedaży tej działki wła-
ścicielce pawilonu kosmetycznego. Obecny zarząd konsekwentnie 
odmawiał sprzedaży tej działki uważając, że ta decyzja WZCz była 
działaniem szkodliwym dla osiedla. Doprowadziliśmy do zawarcia 
umowy, w której właścicielem pawilonu stanie się spółdzielnia.

Pomimo usilnych 
starań, nie jeste-

śmy w stanie wyeg-
zekwować od miesz-
kańców przestrze-
gania zasad pozby-
wania się gruzu 
i odpadów gabaryto-
wych: mebli, sprzę-
tu AGD, innych du-
żych śmieci.

Koszt ich dodatkowego 
wywozu i sprzątania obcią-
ża wszystkich. 

W związku z tym po-
wstanie kosztem kilku 
miejsc postojowych, w cen-
trum osiedla, eksperymentalnie dodatkowy zasiek śmietnikowy 
do którego będzie można bez ograniczeń czasowych znosić „ga-
baryty” skąd będą systematycznie na zlecenie spółdzielni przez 
firmy transportowe wywożone. Z pewnością hałda śmieci nie 
będzie wizytówką okolicy, ale stwierdziliśmy, że to i tak lepiej 
niż podrzucane w różne miejsca, najczęściej w nocy szafy, szaf-
ki, materiały poremontowe, gruz.

Zmienimy też w uzgodnieniu z radą nadzorczą zasady wysta-
wiania worków na gruz. 

Gruz i meble

Trwają przy-
gotowania 

do rozbudowy 
szpitala. Na wy-
sokości budyn-
ków 23 Mar-
ca 91C i 91D, 
w miejscu ni-
skiego pawilo-
nu, powstanie 
5 kondygnacyj-
ny oddział szpi-
talny. 

Każda budowa rodzić będzie utrudnienia komunikacyjne 
i hałas. Szpital będzie też zmuszony zablokować dla swoich 
pracowników miejsca postojowe wzdłuż drogi dojazdowej do 
91D wybudowane przez szpital i znajdujące się na jego dział-
ce gruntu. Miejsca będą blokowane. Prowadzimy rozmowy 
o możliwość ich podnajmowania w określonych porach przez 
mieszkańców sm. Jednak wówczas można oczekiwać wnio-
sku o udostępnienie miejsc postojowych na osiedlu dla klien-
tów szpitala. 

Szpital 
geriatryczny

Pawilon usługowy 15 lat temu
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Spółdzielnia Mieszkaniowa "Przylesie"
ul. 23 Marca 77c, 81-820 Sopot

tel. 58-551-29-21,tel.
e-mail: administracja@smprzylesie.pl

Konserwator: 600-043-640 , 600-043-641
Sekretariat SM: 600-043-643 

Domofony: 501-145-230 - Krzysztof 
Pogotowie ciepłownicze: 505-300-000 - Maciej

Skład: Baltox, www.dzielnica.pl; tel. 692 438 420

Ważne

telefony:
Bezpłatny biuletyn Osiedla Przylesie w Sopocie.

WYDAWCA: SM "Przylesie" Sopot

Redaguje zespół pracowników SM Przylesie

Piotr Kurdziel Przewodniczący Zespołu Redakcyjnego.

Kontakt z redakcją w siedzibie wydawcy

Przypominamy, że mieszkając w budynkach wielorodzinnych 
i użytkując garaże, zobowiązani jesteśmy do respektowania za-

sad bezpieczeństwa zarówno swojego, jak i innych.

Prawo budowlane precyzyjnie określa procedury i obowiązki właścicieli i zarządców.
Przeglądy planowe, przeprowadzane w ustalonych przez zarząd spółdzielni terminach 

finansowane są w ramach hurtowego zlecenia ich wykonawcy. Właściciele, którzy nie do-
stosowują się do ustalonych terminów, muszą organizować przeglądy swoim staraniem 
i na swój koszt. 

Spółdzielnia nie wystawia żadnych zaświadczeń ani nie realizuje wniosków właścicie-
li lokali, którzy niedopełniają ciążącego na nich ustawowego obowiązku sprawdzenia czy 
ich lokale spełniają warunki bezpiecznego ich użytkowania. 

Przeglądy techniczne 
w mieszkaniach 

Zmieniają się właściciele mieszkań, którzy 
zwykle przed zasiedleniem podejmują się 

kapitalnych ich remontów. 
Zgodę na wyburzanie każdej ściany oraz dodatkowe warunki 

należy uzyskać w administracji SM a następnie na tej podsta-
wie w Wydziale Urbanistyki i Architektury Urzędu Miasta So-
potu. Spółdzielnia nie wyraża zgody na żadne przeróbki insta-

Wyburzanie ścian 
w mieszkaniach 

lacji wspólnych. Takie ingerencje w zdecydowanej większości 
kończą się awarią i szkodami.

Podstawa prawna: art. 28 – 30 Ustawy z 7 lipca 1994 – Pra-
wo budowlane. 

Regulamin Porządku Domowego w SM „Przylesie”.  
Uwaga! Przystąpienie do prac budowlanych bez zachowa-

nia warunków wymaganych prawem budowlanym jest samo-
wolą budowlaną.

Warto obserwować prognozę pogody i korzystać 
z powiadomienia o zagrożeniach na telefon. Takim 
pomocnym narzędziem jest np. alert RCB, komuni-
katy krajowego systemu ostrzegania.

Wichury, 
alerty pogodowe

Życzenia radosnych Świąt Bożego Narodzenia,
odpoczynku w rodzinnym gronie
oraz pasma sukcesów
i spełnienia najskrytszych marzeń
w nadchodzącym Nowym Roku 
życzy
Spółdzielnia Mieszkaniowa "Przylesie"


